
Зноў пра катаванні
Сам Саннікаў апынуўся на 

волі напярэдадні — 14 кра-
савіка. Бандарэнка да апош-
няга не верыў, што яго выпус-
цяць следам за сваім калегам: 
думаў, давядзецца чакаць як 
мінімум яшчэ два тыдні — да 
магчымага вяртання паслоў 
еўрапейскіх краін у Беларусь. 
Аднак здараюцца і ў нас рэчы, 
падобныя на цуд.

Саннікава і Бандарэнку су-
стракалі ў Мінску кветкамі і 
радаснымі воклічамі.

“на працягу ўсяго 
тэрміну свайго 

знаходжання ва ўладзе 
ён рабіў стаўку на рост 
даходаў насельніцтва і, 

адпаведна, на так званую 
народную любоў, якая, 

як сведчаць апошнія 
даследаванні ніСЭпД, 

нявечная”.

Абодва не пабаяліся зноў 
сказаць пра ролю Камітэта 
дзяржаўнай бяспекі ва ўла-
сных лёсах. Па прызнанні Бан-
дарэнкі, ад яго супрацоўнікі 
камітэта патрабавалі кантро-
лю над сайтам “Хартыя’97”, 
а таксама адмаўлення ад 
рэдагавання каментараў на 
вэб-старонцы. Дзмітрый так-
сама заявіў, што не збіраецца 
развітвацца з грамадзянскай 
дзейнасцю.

Андрэй Саннікаў таксама 
быў і застаецца рашучым, 
хоць пакуль што ўстрымлі-
ваецца ад агучвання сваіх 
планаў. Тым не менш ім была 
прамоўлена досыць цвёрдая 

фраза: “Мая адсідка скончы-
лася ў верасні, пасля былі ка-
таванні”.

На момант падпісання гэта-
га нумара ў свет (19 красавіка 
– В.А.) паўстае шэраг пытан-
няў адносна па вызваленні 
астатніх 13 асоб, якія шырокая 
беларуская грамадскасць ад-
носіць да вязняў сумлення. 

прыціСнулі Да “Сцяны” 
Пракаментаваць дадзеную 

сітуацыю “Тут і цяпер” папра-
сіла палітолага Сяргея Ніка-
люка.

— На мой погляд, усё 
складваецца дастаткова ла-
гічна, — сказаў С.Нікалюк. — 
Недзе два тыдні назад Аляк-
сандр Лукашэнка публічна 
паабяцаў выпусціць тых, “якіх 
Захад па нейкіх сваіх прычы-
нах лічыць палітычнымі вяз-
нямі” і якія падалі заяву на яго 
імя аб памілаванні. 
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Экс-кандыдат у прэзі-
дэнты Дзмітрый ус 19 
красавіка быў апытаны 
ў Генеральнай праку-
ратуры, паведамляе 
Белапан.

«Генпракуратура пра-
водзіць праверку наконт 
цытаты з майго адкрыта-
га звароту да вярхоўнага 
прадстаўніка ЕС па знеш-
няй палітыцы і палітыцы 
бяспекі Кэтрын Эштан. У ёй 
гаворыцца аб неабходнасці 
прымянення эканамічных 
санкцый», — паведаміў Ус. 
Яго здзіўляе, як «можна 
зрабіць высновы аб зваро-
це толькі па адной цытаце 
з яго».

«Я напісаў тлумачаль-
ную, што зварот быў на-
кіраваны на эканамічныя 
санкцыі супраць белару-
скіх алігархаў, якія пад-
трымліваюць рэжым і 
якія кантралююць 44% 
нафтавага бюджэту краі-
ны. Расказаў, што ў нас на 
1 мільён скарацілася на-
сельніцтва пасля прыходу 
да ўлады Лукашэнкі, у нас 
больш, чым у любой іншай 
краіне, сілавікоў, высокі 
алкагалізм, людзі масава 
з’язджаюць за мяжу жыць 
і працаваць», — сказаў Ус.

Акрамя таго, у Генпра-
куратуры цікавіліся, ці 
будзе Ус далей выступаць 
з падобнымі зваротамі. «Я 
сказаў, што буду гэта ра-
біць па меры неабходнас-
ці, пакуль у нас не будзе 
зменены Выбарчы кодэкс, 
не будуць выпушчаны 
палітзняволеныя», — ад-
значыў былы кандыдат у 
прэзідэнты.

 НАВIНА

 
ЗаўСёДы

лох?
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Заканчэнне  на  стар. 3
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уса  аПыталі  ў 
ГенПраКуратуры

Што стаіць за 
вызваленнем 
“Палітычных”

у праваслаўны 
вялікдзень, 15 
красавіка, быў 
выпушчаны на волю 
Дзмітрый Бандарэнка, 
каардынатар 
“Еўрапейскай Беларусі” 
і давераная асоба 
былога кандыдата ў 
прэзідэнты андрэя 
Саннікава. 

Каб аформіць падпіску “тут і цяпер”, трэба адправіць смс са сваім адрасам  
на нумар 8 10 370 679 294 59  

Не  факт…

14 мая 2011 года Андрэй Саннікаў быў асуджаны на 5 га-
доў узмоцненага рэжыму за арганізацыю «масавых беспарад-
каў» 19 снежня 2010 года

26 красавіка 2011 года Дзмiтрый Бандарэнка быў пры-
гавораны да двух гадоў пазбаўлення волі ў калоніі агульнага 
рэжыму за падзеі 19 снежня 2010 года.

 ДАРЭЧЫ
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ВіКТАР іВАшКЕВіЧ, пАЛіТЫК: 

“ГрамаДЗянСтва  –  ГЭта нЕ 
наяўнаСць пашпарта”.

— Яны могуць прыняць любы 
закон, напрыклад, каб сонца не 
свяціла. Ніякім здаровым сэнсам 
іх заканатворчая дзейнасць не 
тлумачыцца. Што ім узбрыдзе ў 
галаву, то яны і робяць. Справа ў 
тым, што нават у дэмакратычных 
краінах за розныя злачынствы 
пазбаўляюць на нейкі час грамад-
зянскіх правоў — напрыклад, не 
дазваляюць займаць кіруючыя 
пасады. Падчас люстрацыі былыя 
партыйныя начальнікі не мелі 
права займаць дзяржаўныя па-
сады. Розныя формы абмежаван-
ня грамадзянскіх правоў і сёння 
ўжываюцца ва ўсіх краінах. Ну а 
пазбаўляць грамадзянства... У Вя-
лікім княстве Літоўскім асуджалі 
на выгнанне з краіны на пэўны 
час ці наогул назаўсёды. Ну а 
жыхары Беларусі ў пэўным сэнсе 
самі адмаўляюцца быць грамадзя-
намі, бо адмаўляюцца карыстацца 
сваімі правамі. У нас лічыцца, што 
ўсе — грамадзяне, але сапраўды 
грамадзянамі з’яўляецца меншая частка людзей, таму што яна 
добраахвотна адмаўляецца на карысць улад ад сваіх грамадзян-
скіх правоў. У гэтым сэнсе быць грамадзянінам — гэта не толькі 
прывілеі, але і абавязкі. Прычым абавязкі, якія вынікаюць з пры-
вілей. Кожны грамадзянін мае права на свабоду слова, мітынгаў, 
шэсцяў. Аднак калі чалавек не ходзіць на сходы і не ўваходзіць 
ні ў якія асацыяцыі, то такім чынам ён адмаўляецца ад сваіх пра-
воў. 

АДАм ГЛоБУС, ЛіТАРАТАР: 

“Для піСьмЕнніка паЗБаўлЕннЕ ГрамаДЗянСтва — 
ГЭта натуральна”.

— Так, як я пісьменнік і люблю літаратуру, то ведаю, што 
Дантэ пазбаўлялі грамадзянства, выганялі з горада. Сал-
жаніцына пазбаўлялі грамадзянства, і для пісьменніка гэта 
натуральна. Вось для іншых гэта навіна, а для літаратараў, 
якія заўсёды крытыкавалі рэчаіснасць, гэта натуральна. Пісь-
меннікі заўсёды рызыкавалі. За заклікі да ўвядзення санкцый 
— абстрактна. Я слаба ўяўляю такі закон. А пазбаўленне 
грамадзянства — гэта натуральны працэс. Любая дзяржава 
прыгнятае чалавека, абмяжоўвае. Дзяржава, у прынцыпе, 

жорсткі апарат гвалту над асо-
бай. Большасць жыве па зако-
нах большасці, і асоба ўвесь 
час прыгнятаецца. Дзяржава на 
гэтым пабудавана. Таму я не зд-
зіўлюся, калі яны прыдумаюць 
форму пазбаўлення грамадзян-
ства. Да таго ж людзі самі сябе 
пазбаўляюць грамадзянства, 
і мы глядзім на гэта спакойна, 
таму што для беларуса важней-
шае іншае. Беларускасці ж нас 
не пазбавяць! Нас не пазбавяць 
Радзімы! 

ВіКТАР мАРціНоВіЧ,  
жУРНАЛіСТ: “

трЭБа ў кожным ДомЕ 
ўСталяваць міЕлафон”.

— Я б тут адзначыў адну акаліч-
насць. Мне ўчора патэлефанаваў 
адзін знаёмы беларускі дэпутат 
і таксама расказаў мне пра гэта. 
Таму можна казаць пра тое, што 
ідзе мэтанакіраваная апрацоўка 
інфармацыйнага поля. Хіба не для 
таго, каб неяк зарэтушыраваць 
пазітыўны эфект з нагоды выз-
валення Саннікава і Бандарэнкі? 

Хіба не для таго, каб зрабіць выгляд, што “мы працягваем быць 
крутымі, як яйкі, і нават найкруцейшымі”. А калі жартам, то мне 
здаецца, што беларускай Акадэміі навук трэба ўжо стварыць 
такую прыладу — міелафон, якая б ішла ў дадатак да кожнага 
тэлевізара “Гарызонт”, што прадаецца ў крэдыт. Міелафон паві-
нен быць усталяваны ў кожным доме і выяўляць у рэжыме бя-
гучага часу думкі беларусаў. І калі яны не будуць супадаць з “ге-
неральнай лініяй”, то міелафон павінен выдаваць моцны сігнал 
і паведамляць у органы міграцыі і Пагранкамітэт аб тым, што 
гэты чалавек, па-першае, робіцца невыязным з Беларусі, а па-
другое — пазбаўляецца беларускага грамадзянства. І калі гэтыя 
два фактары супадуць, то ўрэшце ўзнікне сітуацыя, калі чалаве-
ку трэба будзе проста спыніць уласнае існаванне дзеля таго, каб 
выканаць загад дзяржавы. 

ВЕРАНіКА, СТУДЭНТКА: 

“ГЭта вЕльмі правільная ініцыятыва”
— Гэта вельмі слушная ініцыятыва. Як вядома, Уладзімір 

Ленін адправіў нязгодную з бальшавікамі інтэлігенцыю на 
Захад на “філасофскім” параходзе. Думаю, для афіцыйнага 
Мінска хопіць аднаго “філасофскага” цягніка, каб выправіць 
усіх нязгодных і няправільных. Найперш усіх беларускамоў-
ных, бо “неправільна разгаварывают”. Па-другое, усіх, хто 
чытае “Нашу Ніву” і “Дзеяслоў” — бо “засарают мазгі сібе і 
людзям”. Ну і чальцоў усіх дэмакратычных партый, бо “аддзе-
ляют нас ад Расіі”. Астатнім можна будзе нарэшце расслабіц-
ца. Атрымаць мільён, купіць у крэдыт “Саманд”, паглядзець 
па БТ “самава любімава чэлавека” і заліць вочы “Крыжачком” 
ад шчасця. Інтэрнэт можна будзе выключыць па ўсёй краіне 
па прычыне незапатрабаванасці.

АпЫТАННЕ пРАВёў ЗміцЕР ЗЯЗЮЛЯ

“Тут і цяпер” стала вядома з крыніц, набліжаных да 
парламента, што ў хуткім часе апошні можа прыняць за-
кон аб адказнасці за заклік да санкцый у дачыненні да 
Рэспублікі Беларусь. Гэтая адказнасць, вельмі верагод-
на, будзе ўключаць і пазбаўленна беларускага грамад-
зянства.  Мы вырашылі даведацца ў грамадскіх дзеячоў 
палітыкаў, каго насамрэч можна і трэба пазбаўляць гэтага 
грамадзянства. 

 ДА ВЕДАмА

за Што можна ПазБаўлЯць 
БеларусКае ГрамадзЯнства?

Залатыя словы
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Усё ж калі-небудзь у гэтым 
годзе наш кіраўнік будзе звяр-
тацца ў парламенце да бела-
рускага народа. Навошта ж 
яму паўтарацца са сваімі абя-
цаннямі наконт “палітычных 
вязняў”? Акрамя таго, не буду 
арыгінальным сярод іншых 
беларускіх палітолагаў, калі 
скажу, што поле дзеянняў у 
Лукашэнкі надта звузілася. На 
працягу ўсяго тэрміну свай-
го знаходжання ва ўладзе ён 
рабіў стаўку на рост даходаў 
насельніцтва і, адпаведна, на 
так званую народную любоў, 
якая, як паказваюць апошнія 
даследаванні НІСЭПД, нявеч-
ная. 

На думку Нікалюка, гэты 
рост дасягаўся за кошт рас-
ійскіх велізарных уліванняў у 
беларускую эканоміку, усемаг-
чымых крэдытаў і распродажу 
той-сёй уласнасці. 

Расія пасля прэзідэнцкіх 
выбараў пры “старым но-
вым” Пуціне ў чарговы раз 
паказала свой сапраўдны 
твар (адзін толькі паветраны 
канфлікт чаго варты!) і больш 
не мае намеру проста так да-
ваць грошы. Гэта асабліва 
бачна па праблемах з трэцім 
траншам крэдыту ЕўраЗЭС. 
Аказваецца, для таго каб 
яго атрымаць, трэба выкон-
ваць нейкія фармальнасці, 
пункты заключаных пагад-
ненняў, а беларуская ўдала 
працаваць па такой схеме не 
прывыкла. І зноў еўрапейскія 
рэсурсы — як эканамічныя, 
так і палітычныя — апошняй 
вельмі спатрэбіліся. 

Таму, лічыць Нікалюк, выз-
валення іншых палітычных 

вязняў трэба чакаць у найб-
ліжэйшы час, каб максімальна 
залагодзіць Еўрасаюз.

Да “Сцяны” пакуль нЕ 
прыціСнуты

Іншага меркавання пры-
трымліваецца палітолаг Пётр 
Рудакоў.

— Па маім цвёрдым пе-
ракананні, Лукашэнка будзе 
чакаць рэакцыі з боку вя-
дучых еўрапейскіх структур 
на “першых вызваленых ла-
ставак” і далейшыя крокі па 
вызваленні астатніх вязняў 
будзе рабіць, зыходзячы з 
гэтай рэакцыі, — гаворыць 

ён. — Але бліжэйшым часам, 
на вялікі жаль, глабальнага 
вызвалення “палітычных” 
мы не дачакаемся. Да “сця-
ны” наш лідар пакуль што не 
прыціснуты — у запасе ёсць 
тыя ж расійскія грошы, таму 
сваю лаяльнасць Еўропе ён 
пастараецца прадаць як мага 
даражэй.

Сімптаматычна, што сюжэт 
пра вызваленне Андрэя Сан-
нікава быў большы па аб’ёме і 
частаце паўтарэнняў на “Еўра-
ньюс”, чым на расійскіх тэле-
каналах. Апошнія аказаліся 
куды больш сціплымі за еўра-
пейскіх калег. 

Думаецца, што ў спра-

ве вызвалення беларускіх 
палітычных вязняў Расія будзе 
гуляць сваю партыю, якая не 
надта суадносіцца з пазіцыяй 
не толькі беларускіх дэмакра-
тычных сіл, але і нашых афі-
цыйных улад.

ВіКТАР АЛЯшКЕВіЧ 

Што стаіць за 
вызваленнем 
“Палітычных”

Заканчэнне. Пачатак  на  
стар. 1

Пасля вызвалення экс-
кандыдата ў прэзідэнты 
Андрэя Саннікава і каарды-
натара “Еўрапейскай Бела-
русі” Дзмітрыя Бандарэнкі ў 
Беларусі застаецца 13 паліт-
вязняў. 

Ігар Аліневіч, 211440, Віцеб-
ская вобл., г. Наваполацк, вул. 
Тэхнічная, 8, ПК № 10;

Мікалай Аўтуховіч, 230023, 
г. Гродна, вул. Кірава, 1, турма 
№ 1.

Алесь Бяляцкі, выпраўлен-
чая калонія № 2, 213 800, Ма-
гілёўская вобл., г. Бабруйск, вул. 
Сікорскага, 1;

Яўген Васьковіч, 212011, г. 
Магілёў, вул. Крупскай, 99 а, тур-
ма № 4;

Зміцер Дашкевіч, 211791, 
Віцебская вобл., г. Глыбокае, вул. 
Савецкая, 205, ПК № 13;

Мікалай Дзядок, 212013, г. 
Магілёў, Слаўгарадская шаша, 
183, ПК № 15;

Сяргей Каваленка, Рэспу-
бліканскі цэнтр псіхічнага зда-
роўя ў Навінках;

Эдуард Лобаў, 225295, 
Брэсцкая вобл., г. Івацэвічы, 
«Воўчыя норы», а/с 20, ПК № 22;

Арцём Пракапенка, 213004, 
Магілёўская вобл., г. Шклоў, ПК 
№ 17;

Павел Севярынец, 225143, 
Брэсцкая вобл., Пружанскі р-н, 
в. Куплін, ПУАТ-7;

Мікола Статкевіч, г. Магілёў, 
вул. Крупскай, 99а, турма № 4;

Павал Сырамлотаў, 213030, 
г. Магілёў, Слаўгарадcкая шаша, 
3 км, ПК № 19;

Аляксандр Францкевіч, 
225295, Брэсцкая вобл., г. Івацэ-
вічы, «Воўчыя норы», а/с 20, ПК 
№ 22.

 між іНшЫм

Днямі намеснік старшыні ма-
гілёўскага аблвыканкама сп. 
малашка на адмысловай нарадзе 
абвясціў пра гатоўнасць мясцовай 
улады да дзелавых кантактаў і 
нават супрацы па пэўных пытаннях 
(у прыватнасці ў вырашэнні сацы-
яльных праблем) з недзяржаўнымі 
грамадскімі арганізацыямі. 

яшчЭ З СавЕцкіх чаСоў
Навіну шырока растыражавалі рэгія-

нальныя дзяржаўныя СМІ, аднак ніякага 
ўзрушэння ў тых самых недзяржаўных 
арганізацыях навіна не выклікала. Ніхто 
з іх прадстаўнікоў у пазначанай нарадзе 
не ўдзельнічаў, ніхто з іх не ўваходзіць і 

ў так званы Савет грамадскіх арганізацый 
пры аблвыканкаме, дзе тон задаюць “Бе-
лая Русь”, Савет федэрацыі прафсаюзаў, 
БРСМ, Савет ветэранаў і іншыя праўлад-
ныя арганізацыі, якія практычна не зве-
далі змен у стылі і ідэалогіі працы з савец-
кіх часоў.

Сёння, менш як праз тыдзень пасля 
смелай заявы сп. Малашкі, многія з гра-
мадскіх актывістаў тоўпіліся на прыступ-
ках і ў калідоры суда Ленінскага раёна 
Магілёва, дзе практычна адначасова пра-
ходзілі адміністратыўныя суды менавіта 
над іх паплечнікамі. Цікавая ілюстрацыя 
да намераў аблвыканкама аб супрацы, ці 
не так?

Судоў было тры: свае звальненні аб-
скарджвалі вядомыя ў горадзе актывісты 
недзяржаўных прафсаюзаў (РЭП і Сва-
бодны прафсаюз) Аляксей Паўлоўскі і 
Мікалай Расюк. Трэцім па ліку судзілі гра-
мадскага распаўсюджвальніка недзяр-
жаўнай прэсы і актывіста грамадскага 
руху БНФ Сяргея Нігаціна. Аляксею Паў-
лоўскаму ўдалося абвергнуць прычыну 
свайго звальнення, усклаўшы за гэта віну 
(што і ёсць праўдай) на адміністрацыю 
будаўнічай арганізацыі “Прамжылбуд”, 
скасаваўшы з яе 12 мільёнаў рублёў на 
пакрыццё вымушанага прагулу. 

Заканчэнне  на  стар. 5

уладныЯ “ноу-хау”

Хутчэй бы палітычным ”сядзельцам” развітацца з “калючкай” 
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За ўсе гады, што 
а.лукашэнка знаходзіц-
ца на пасадзе кіраўніка 
дзяржавы, аб’яўленую 
дату штогадовага паслан-
ня да беларускага народа 
і парламента ніколі не 
адмянялі. 

Маглі толькі выступ пера-
несці па часе – напрыклад, 
з 10 гадзін на 12. Але такога, 
каб увогуле адкласці, да яшчэ 
на нявызначаны тэрмін – не 
было.

З-за чаго Лукашэнка вы-
рашыў адкласці пасланне? 
Як гэта можа быць звязана 
з маючымі адбыцца парла-
менцкімі выбарамі? І што б 
сказалі беларускія палітыкі, 

калі б у іх была магчымас-
ць з’явіцца ў Палаце прад-
стаўнікоў замест Лукашэнкі?

На гэтыя і іншыя пытанні 
шукала адказы “Тут і цяпер”.

аСцярожны намёк на 
маГчымаСць рЭформ

Адзіны кандыдат ад апазі-
цыі на прэзідэнцкіх выбарах 
у Беларусі ў 2001 годзе Улад-
зімір Ганчарык лічыць, што 
Лукашэнка выдатнае разумее: 
вызвалення Андрэя Санніка-
ва і Зміцера Бандарэнкі не-
дастаткова для нармалізацыі 
адносін з Еўропай. Падчас 
штогадовага звароту да наро-
ду прэзідэнт павінен гаварыць 
аб рэформах. Прычым – гла-
бальных.

«Калі звярнулі ўвагу, то 
ў нядаўняй размове з прад-
стаўнікамі кітайскіх СМІ, 
Лукашэнка зрабіў такі, я б 
сказаў, асцярожны намёк на 
магчымасць палітычных 
рэформ. – дзеліцца думкамі 
Уладзімір Іванавіч. – На мой 
погляд, ён пачынае разумець, 
асабліва на фоне працэсаў, 
якія адбываюцца ў Расіі, што 
ў Беларусі не проста наспелі, 
а ўжо пераспелі эканамічныя 
і палітычныя рэформы! Ду-
маю, менавіта гэты момант 
не ўлавілі яго падначаленыя. 
Гэта тычыцца прыватыза-
цыі, уключаючы пэўны бела-
рускі капітал, ну і палітычнай 
рэформы, перш за ўсё – рэфар-
мавання выбарчай сістэмы. 
У гэтым, як мне здаецца, сэнс 
яго ўчынку з пераносам па-
слання.

Калі б у мяне была магчы-
масць звярнуцца да народа, я 
б дакладна казаў пра неабход-

насць рэформ. Гэта, на мой 
погляд, самае важнае.

Дарэчы, думаю, што Лу-
кашэнка, валодаючы уладай, 
можа выпусціць шанец пра-
весці гэтыя рэформы. А калі б 
яны пачаліся пры яго прэзідэн-
цтве і з яго падачы (гаворка і 
аб абмежаванні прэзідэнцкага 
тэрміну, і аб павелічэнні кан-
трольнай функцыі парламен-
та, аб эканамічных пераўт-
варэннях), то ён бы шмат у 
чым палепшыў свой імідж і 
працягнуў сваё палітычные 
даўгалецце ».

хто БуДЗЕ пілаваць 
ўлаСнаСць?

Калі меркаваць па словах 
Паўла Лёгкага, то ў праекце 
паслання Лукашэнка звярнуў 
увагу сваіх спічрайтэраў перш 
за ўсё на два важныя моманты 
– прыватызацыю дзяржаўнай 
уласнасці, а таксама знешне-
палітычны курс краіны.

Чаму менавіта прыватыза-
цыя дзяржуласнасці сёння вы-
ходзіць на першы план?

«Аляксандру Рыгоравічу 
амаль 58 гадоў, ён прыйшоў у 
прэзідэнты са сваім атрадам 
40-гадовых мужчын. Зараз усе 
яны ўжо падыходзяць да пен-
сійнага ўзросту. І сысці, па-
кінуўшы ўласнасць камусьці, 
– гэта глупства, - разважае 
кіраўнік аналітычнага цэнтра 
«Стратэгія» Леанід Заіка. – 
Таму ціск вакол Лукашэнкі з на-
годы прыватызацыі – паваль-
най, масавай – нарастае. Але 
дзякуючы незалежнай прэсе і 
пэўным навукоўцам, быў вы-
казаны пункт гледжання, што 
ўсе прэзідэнцтва Аляксандра 

Рыгоравіча сыйдзе на нішто, 
калі ён будзе гандляваць Бе-
ларусю і аддасць ўласнасць 
наменклатуры. Яго імя стане 
намінальным – як імя таго ж 
Чубайса, напрыклад. Таму, на 
мой погляд, Лукашэнка нарэш-
це стаў прыслухоўвацца да 
меркавання грамадства, той 
жа незалежнай прэсы.

Мы кажам пра тое, што на-
дыходзіць перыяд усеагульна-
га распродажу Беларусі. Невы-
ключаны паўтор украінскага і 
расійскага наменклатурнага 
падзелу ўласнасці. Гэта нават 
не прыватызацыя. Проста 
можна перапісаць ўласнас-
ць на сябе. Таму Лукашэнка 
ўлічыў усе гэтыя меркаванні і 
шухнуў сваіх спічрайтэрў, каб 
яшчэ раз мелі на ўвазе – бела-
рускі прэзідэнт нічога і нікому 
раздаваць не будзе”.

У афіцыйным каментары 
для прэсы з нагоды перано-
су паслання гаворыцца аб 
“абавязковай і ўсеабдымнай 
абароне інтарэсаў простых 
работнікаў і ўсіх шараговых 
грамадзян Беларусі ў ход-
зе магчымай прыватызацыі 
прадпрыемстваў”.

«Гэта проста казённая 
фраза, – лічыць Заіка. – Яе вы-
маўлялі ўсё “прыхватызата-
ры”. Народ жа трымае вушы 
востра і разумее, што зараз 
пачнуць пілаваць ўласнасць. 
Лукашэнка на гэтую трыво-
гу адказвае: маўляў, трэба 
ўлічыць інтарэсы простых 
грамадзян. Між іншым, яго вы-
баршчыкаў».

А наогул, як лічыць прафе-
сар эканомікі, самае галоўнае 
для Лукашэнкі – гэта ці будзе 
з ім у бліжэйшы час сустракац-
ца прэзідэнт Расіі Уладзімір 
Пуці,н і як выбудуюцца іх ад-
носіны: «Але другое пытанне 
на парадку дня не менш га-
лоўнае – як акуратна падзя-
ліць ўласнасць так, каб усе па-
думалі, што гэта добра».

у чаканні парламЕнц-
кіх выБараў

Былы намеснік старшыні 
Руха “За свободу!” Віктар 
Карняенка адносіцца да тых 
палітыкаў, якія ва ўсім вінава-
цяць толькі кіраўніка дзяржа-
вы. І калі б у Карняенкі была 

Калі  імідж   становіцца 

Як паведаміў кіраўнік 
яго прэс-службы Павел 
Лёгкі, Лукашэнка адхіліў 
праект Паслання, падрых-
таваны дзяржаўнымі ор-
ганамі, і адправіў яго на 
дапрацоўку.

Як вынікае з паведамлен-
ня інформагенцтваў, кіраўнік 
дзяржавы даручыў пера-
працаваць шэраг палажэн-
няў Паслання, якія тычацца, 
у прыватнасці, пытанняў 
прыватызацыі дзяржаўнай 
уласнасці, а таксама замеж-
напалітычнага курсу краі-
ны. І запатрабаваў улічыць 
ў праекце Паслання шэраг 
прынцыповых момантаў: 
“недапушчальнасці залішне 
ліберальнага падыходу пры 
продажы дзяржаўнай ула-
снасці, катэгарычнай непры-
мальнасці гэтак званай бес-
падстаўнай прыватызацыі, а 
таксама абавязковай і ўсёаб-
дымнай абароны інтарэсаў 
простых работнікаў і ўсіх ша-
раговых грамадзян Беларусі 
ў ходзе магчымай прываты-
зацыі прадпрыемстваў.

У частцы, якая тычыцца 
замежнапалітычных пады-
ходаў, Лукашэнка выказаўся 
супраць залішне жорсткіх 
мер рэагавання на прабле-
мы, якія ўзнікаюць ва ўзаема-
адносінах Беларусі са сваімі 
партнёрамі”.

 АФіцЫЙНА

Упершыню за годы прэзідэнцтва АГЛ прагучала падобнае  
“не буду”
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магчымасць звярнуцца да 
шырокай грамадскасці, то ён 
абавязкова заўважыў бы: ад 
выбару кожнага беларуса за-
лежыць сацыяльна-эканмічны 
стан краіны.

“Для паслання зараз на-
самрэч не самы добры час – 
гэта відавочна, – гаворыць 
Каряненка. – Ёсць канфлікт з 
Еўропай, тэрмінова шукаюць 
вінаватых у крызісе, ініцыя-
тараў санкцый. Хаця ініцыя-
тар, на маю думку, добра вя-
домы… Магчыма, Лукашэнка 
вырашыў пачакаць і знайсці 
больш падыходзячы момант 
для таго, каб звярнуцца да 
людзей. Але, як мне здаецца, 
проста чакаць і нічога не ра-
біць – гэта ж нічога не дасць… 

Калі б у мяне была мажлі-
васць выступіць з пасланнем 
да народа, я б сказаў, што ві-
наваты ва ўсіх праблемах на-
шай краіны адзін чалавек, які 
зрабіў закладнікам усю краіну, і 
яго палітыка зарыентаваная 
толькі на тое, каб ён і купка 
яго атачэння навечна заста-
валіся пры ўладзе. І пакуль мы 
не зменім вось гэты лад, у нас 
будуць цяжкасці і канфлікты не 
толькі з Захадам, але і з Усхо-
дам. Сутнасць дыктатуры ін-
шай быць не можа – ёй патрэб-
ныя унутраныя і знешнія ворагі. 
Я хацеў бы пераканаць людзей, 
што маючыя адбыцца парла-

менцкія выбары вельмі важныя. 
Хай сабе ад парламента і не 
шмат што залежыць, але я 
хацеў бы, каб большасць бела-
русаў зразумела: ад выбараў, у 
тым ліку і парламенцкіх, зале-
жыць іх сацыяльна-эканамічны 
стан, прычым вельмі істотна”. 

ГЭта проСта тайм-аут
“Калі цяпер выступаць з 

пасланнем, то трэба закра-
наць тэму палітзняволеных, 
якая аўтаматычна вывядзе 
на тэму адносін з Еўропай, – 
выказвае сваё меркаванне 
звычайны менеджар Святла-
на Бялхлоб. – А што казаць, 
калі яшчэ не ўсе на волі, калі 
той жа Саннікаў абімежава-
ны ў правах, калі невядома, як 
будуць развівацца адносіны з 
Еўропай. Думаю, гэта проста 
тайм-аут. Час на роздум. Каб 
не памыліцца. Тым больш, на 
верасень прызначаны парла-
менцкія выбары і Лукашэнка 
зацікаўлены, каб іх прызнала 
міжнародная грамадскасць…”

мАРЫНА міТ

ўсім

Магчыма, што за адкладзеным пасланнем стаяць і закулі-
сныя гульні. Быў час, калі без візы былой прэс-сакратаркі Лу-
кашэнкі Наталлі Пяткевіч ніводная паперчына не выходзіла 
у свет. Наталля Уладзіміраўна перачытвала і правіла многія 
прынцыповыя тэксты. Ці мела першы памочнік кіраўніка дзяр-
жавы адносіны да праекта цяперашняга паслання, сказаць 
цяжка. Але дакладна, што тэкст паслання не мог прайсці па-за 
кіраўніка Адміністрацыі прэзідэнта Уладзіміра Макея. Таму ад-
кладзенае пасланне – гэта яшчэ і ківок у бок працы таго ж Ма-
кея, які апошнім часам стаў даволі часта з’яўляцца ў сродках 
масавай інфармацыі і “разжоўваць” палітыку ўлады. 

Між іншым, да нядаўняга часу Уладзімір Макей заўсёды 
знаходзіўся ў цені і не высоўваўся на публіку. Некаторыя бы-
лыя высокія чыноўнікі распавядалі, што з нагоды з’яўлення 
нейкага свайго інтэрв’ю ў прэсе маглі атрымаць праз Макея 
“прывітанне” ад Лукашэнкі. А цяпер сам Макей ужо двойчы 
за красавік красаваўся перад тэлекамерамі. Хутчэй за ўсё, ён 
проста выконвае загад кіраўніка дзяржавы і прамаўляе тое, 
што хацеў бы агучыць сам Лукашэнка. У крайнім выпадку, на 
таго ж Макея і спішуць “недальнабачную палітыку”, а сам Лу-
кашэнка зробіць выгляд, быццам бы ён выступае за лённы ды-
ялог з Еўропай. 

Не выключана, што бліжэйшым часам кіраваць Адміністра-
цыяй прэзідэнта прызначаць іншага чалавека…

 ДАРЭЧЫ

На аднаўленне на працы 
гэта, аднак, не паўплывала. 
Суд над Мікалаем Расюком, 
які таксама абскарджвае 
прычыну свайго звальнення 
з будаўнічай фірмы “Інвест-
сістэм”, перанесены на больш 
позні перыяд, калі і адказчык, 
і ісцец збяруць у падтрымку 
сваіх пазіцый больш даклад-
ныя матэрыялы. Аднак, па 
меркаванні Мікалая Расюка 
і яго прадстаўніка Юрыя Но-
вікава, прысуд можна лёгка 
прадказаць — магчыма, што 
прычына звальнення будзе 
зменена на больш сумленную 
(цяпер лічыцца, што Мікалай 
Расюк звольніўся па сваёй 
просьбе, але заяву аб гэтым 
ён нікому не падаваў), але на 
працу адноўлены не будзе 
ўжо толькі таму, што “Інвест-
сістэм” перастала існаваць. А 
той арганізацыі — упраўлен-
ню будаўніцтва гарвыканкама 
— “будаўнікі-электрыкі не па-
трэбны”, як паведамілі адтуль 
Мікалаю Расюку. Гэта няваж-
на, што чалавеку засталося 
ўсяго 3 гады да пенсіі і што та-
кіх электрыкаў яшчэ пашукаць 
трэба, — тут важна якраз тое (і 
гэта добра разумее грамадскі 
сектар Магілёва), што сп. Рас-
юк вядомы ў горадзе як актыў-
ны абаронца правоў рабочых, 
у тым ліку сацыяльных правоў, 
пра якія якраз і ішла гаворка 
на тым аблвыканкамаўскім 
пасяджэнні. Трэці падсудны, 
Сяргей Нігацін, атрымаў 3 млн 
штрафу за адсутнасць пры ім 
дамовы на распаўсюджванне 
друкаванай прадукцыі ад рэ-
дакцый тых самых недзяржаў-
ных газет, якія, дарэчы і самі 
незарэгістраваны (што зако-
нам дазволена). Каму ж, як не 
суддзі, пра гэта не ведаць?!

нЕ пакіДаюць наДЗЕі
І ўсё ж такі грамадскія ліда-

ры Магілёва не пакідаюць 
надзеі на змену палітыкі ў ад-
носінах да іх з боку мясцовай 
улады пры тым, што і не надта 
ў гэта вераць. Вось некалькі 
выказванняў на гэты конт.

АЛЯКСАНДР СіЛКоў, РУх 
“ЗА СВАБоДУ”:

— Хочацца верыць у до-
брыя намеры ўлады, тым 

больш што досыць нармаль-
ныя дзелавыя адносіны з ёю 
ў нас былі да 19 снежня 2010 
года. Потым усё змянілася: 
у гарвыканкам, які да нас 
бліжэйшы, чым аблвыканкам, 
нас перасталі нават пускаць. А 
да таго мы мелі з горадам су-
польныя праграмы па ўрата-
ванні нашых “хрушчовак”, што 
знаходзяцца ў занядбаным 
стане. Нам удалося прыцягну-
ць да вырашэння гэтых пра-
блем замежныя інвестыцыі, 
іх дапамогу ў тэхналагічным і 
праектным плане. Цяпер усё 
спынілася, і зусім не па нашай 
віне. Не пакідаем мы і сваю іні-
цыятыву па стварэнні ў Магілё-
ве грамадскага магістрата як 
правобраза будучых свабод-
ных выбараў і самакіравання. 
Аднак не ад нас залежыць, 
ці будзе што рэалізавана на 
ўзроўні ўлад. Хочацца верыць, 
што прыхільныя словы на ад-
рас грамадскіх ініцыятыў і па-
задзяржаўных арганізацый сп. 
Малашка сказаў не проста так.

іГАР БАРЫСАў, ЛіДАР 
АБЛАСНоЙ АРГАНіЗАцЫі 
БСДп (ГРАмАДА): 

— Калі яны сапраўды 
зацікаўлены ў кантактах з 
грамадскасцю, то няхай бы і 
запрасілі на якое адпаведнае 
пасяджэнне. Шчыра кажучы, 
гэтая грамадскасць ужо 18 
год спрабуе ісці на кантакт, 
а яе ўпарта ігнаруюць. Ды 
нават і знішчаюць, бо з па-
чатку 90-х у нас мо больш 
як напалову зменшылася 
колькасць розных ініцыя-
тыў і арганізацый. Сёння ў 
рэгіёне крыху больш за 120 
розных суполак, у асноўным 
непалітычных. Большасць з 
іх нефармальныя, незарэгіс-
траваныя, бо прайсці гэтую 
працэдуру ў нас, як вядома, 
складана. А вось для таго, 
каб прычапіцца да чаго-не-
будзь, уладзе дастаткова і 
адной хвіліны. Тут вам і мілі-
цыя, і суды, а цяпер, як чуем, і 
“працоўныя калектывы” неў-
забаве паставяць на месца 
гэтых недазволеных актыві-
стаў. Я ў намер улады пакуль 
што не веру, аднак хацелася 
б, паколькі, паверце, калі ён 
будзе сапраўды шчырым, уся 
наша супольнасць адгукнец-
ца на яго.

ВіКТАР ВоЙТ

уладныЯ “ноу-хау”
Заканчэнне. Пачатак  на  
стар. 3

Пауза. Зусім на “ха-ха” тры 
разы
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у Беларусі абаронцы 
правоў спажыўцоў яшчэ 
доўга без працы не 
застануцца — колькасць 
зваротаў да іх штогод 
стабільна расце.

Так, летась падтрымка 
Беларускага таварыства аба-
роны спажыўцоў (БТАС) да-
памагла 26 335 беларусам, у 
2010 годзе такіх было 18 870 
чалавек, у 2009 — больш як 
15 тысяч. Колькасць пададзе-
ных іскаў за год павялічылася 
амаль удвая — да 786 (з 379 
у 2010 годзе), кампенсацыя 
матэрыяльнага і маральнага 
ўрону перавысіла 3,35 млрд 
рублёў (летась — 3,19 млрд 
рублёў). 

Якімі таварамі і паслуга-
мі найчасцей незадаволены 
суграмадзяне і ці многія з іх 
адстойваюць свае правы, выс-
вятляла "Тут і цяпер".

на што СкарДЗіцЕСя?
Паводле статысткі, штогод 

на няякасных таварах і паслу-
гах кожны беларус страчвае 
каля 1 мільёна рублёў.

Летась лідарамі "хіт-па-
рада" скаргаў былі інтэрнэт-
крамы, ЖЭСы і разнастайныя 
рамонтныя майстэрні. Сёлета 
ў спіс дабавіліся вытворцы 
мэблі (кухоннай, шафаў-ку-
пэ), а таксама пластыкавых 
вокнаў. Ніяк не завучаць 
формулу "спажывец заўсёды 
мае рацыю" прадаўцы ў боль-
шасці крам, дзе адмаўляюцца 
выдаваць кнігу скаргаў і пра-
паноў (абавязаны па першым 
патрабаванні, а калі гэтага 
не адбылося, можна смела 
выклікаць міліцыю. — Рэд.). 
Увогуле, стала менш іскаў, якія 
тычацца няякасных тавараў, і 
больш тых, якія тычацца няя-
касных паслуг.

"Два тыдні назад у мяне "па-
ляцеў" халадзільнік, — дзеліц-
ца маладая маці Ірына Шмялё-
ва. — Гарантыйны тэрмін ужо 
мінуў, таму вырашылі звяр-
нуцца не на завод-вытворац, 
а ў прыватную рамонтную 
майстэрню. Прыехаў майстар, 
паглядзеў матор, яшчэ нешта, 

запампаваў у выніку фрэон 
і запэўніў, што тэхніка будзе 
працаваць як новенькая. Мы 
аддалі больш за 400 тысяч ру-
блёў, атрымалі гарантыйную 
распіску і са спакойнай душой 
падключылі халадзільнік. Не 
мінула і сутак, як ён "бахнуў", 
ледзь ці не ўсю заднюю сцен-
ку раскурочыла, і фрэон вы-
цек. Зноў выклікалі майстра, 
які заявіў, што такога не можа 
быць, маўляў, мы штосьці 
няправільна падключылі. Я 
прыгразіла экспертызай, а то і 
судовай справай. Толькі тады 
фірма заварушылася, прыехаў 
яшчэ адзін майстар і выдаў, 
што трэба будзе даплаціць за 
новы рамонт. Кажу: "Не буду 
нічога плаціць, вы далі гаран-
тыю, рамантуйце!" Дык яны 
праз два дні прыехалі зноў, 
прывезлі нам халадзільнік на 
замену — амаль такі ж самы, 
як быццам нейкая кліентка 
яго не пажадала выкупіць. Я 
так зразумела, што справа там 
насамрэч цёмная. Карацей, 
у выніку дамовіліся, каб яны 
нам пакінулі назаўсёды гэты 
"падменены" халадзільнік, але 
без гарантыйнага талона, а 
мы не даплачвалі б ні рубля. 
Магчыма, варта было пайсці 
на прынцып і даведацца, што 
ж не так з падменай і рамон-
там, але халадзільнік нам, з 
дваімі дзецьмі, быў патрэбен 
тэрмінова, а лішніх грошай на 
экспертызу ці новую тэхніку 
няма".

"Гісторый пра "чэсных" 
прадаўцоў я магу расказаць 
не адзін дзясятак, — смяецца 
мінчанка Кацярына Сяргеева. 
— Прыкладам, набывала неяк 
тэлефон у інтэрнэт-краме. 
Кур'ер прывёз заказаную ма-
дэль, усё нармальна, акрамя 
гарантыйнага талона — яго 
няма. Цікаўлюся: "А дзе?" Хло-
пец зрабіў абураны выгляд: 
"Вы што, мне не верыце?!" — 
"Не, — кажу, — я ж вас першы 
раз у жыцці бачу, мо і апошні". 
Так пакрыўдзіўся... Пры ім тэ-
лефанавала зноў у магазін, 
каб далі талон. Тады ўжо стаў 
ідэальна ветлівы. Увогуле, я 
альбо неяк адразу бачу, калі 
мяне спрабуюць "развесці" — 
тады паварочваюся і сыходжу, 
альбо толькі дома заўважаю, 
што падсунулі дрэнь. У другім 

выпадку, калі адразу не заўва-
жыла, а грошы невялікія і пы-
танне не прынцыповае, ваява-
ць не іду — шмат часу і нерваў 
гэта забярэ. Толькі раблю 
сабе зарубку на памяць, куды 
больш ні нагой альбо дзе па 
тры разы трэба чэкі правяра-
ць, пра тэрміны годнасці тава-
раў чытаць і г.д.".

Праваабаронцы спажыў-
цоў заўважаюць, што такой 
мадэлі паводзін прытрымліва-
ецца абсалютная большасць 
беларусаў, а ісці да канца і ад-
стойваць свае правы гатовы 
хіба што 10% падманутых і па-
крыўджаных спажыўцоў. Сла-
вутая наша "талерантнасць" у 
дадзеным выпадку заключа-
ецца ў тым, каб, выявіўшы пад-
ман, аблаяць (і то не ўголас) 
нядобрасумленнага прадаў-
ца, прадпрымальніка ці выка-
наўца работ, махнуць рукой і 
пайсці далей.

вучыцЕ матчаСтку
Амаль што хрэстаматыйная 

гісторыя здарылася са студэн-
ткай Марынай Навумовіч: "Па-
залетась мяняла бацільёны 
(стыльны жаночы абутак) — 
набыла на кірмашы, а праз два 
дні швы на пятцы разышліся. 
Прывезла здаваць, прадавец 
кажа: "Давайце адрамантуем". 
Я не згадзілася: "А мо там усе 
ніткі гнілыя?! Нічога потым 
не дакажу, вяртайце грошы". 

Прадавец пагадзіўся, але толь-
кі праз два тыдні — маўляў, 
маю права здаць боты на эк-
спертызу. Здаваць насамрэч 
не буду, але вы прыходзьце 
праз два тыдні. Знайшла ад-
міністратара, які пацвердзіў: 
так, на жаль, прадавец мае 
права. Давялося зноў ехаць. 
Што ж зробіш?..".

Скаргі на няякасны абу-
так (і не больш якасны яго 
рамонт) — адны з самых рас-
паўсюджаных сярод зваротаў 
спажыўцоў. Мы зладзілі невя-
лікі эксперымент: запыталі-
ся ў 20 чалавек (ад 18 да 50 
гадоў), што яны ведаюць пра 
гарантыйны тэрмін на абутак 
і пра тое, як хутка прадавец 
абавязаны вярнуць пакуп-
ніку грошы за няякасную рэч. 
Вынік непрыемна ўразіў. Толь-
кі палова апытаных памята-
юць, што гарантыйны тэрмін 
на розныя віды абутку розны: 
на паўсядзённы і мадэльны 
— 30 дзён, спартыўны — 60, 
дзіцячы — ад 45 да 60. Пры гэ-
тым, згодна з Законам "Аб аба-
роне правоў спажыўцоў", пра-
давец не мае права скараціць 
гарантыйны тэрмін. Гарантыя 
на зімовы абутак адлічваецца 
з 15 лістапада, на вясенні — з 
1 сакавіка, летні — з 1 мая, во-
сеньскі — з 15 верасня.

Толькі 5 апытаных ведаю-
ць, што ў выпадку, калі няя-
касны абутак мае вытворчы 
дэфект, скасаваць дамову 

ПаКуПніК заўсёды… 

Патрабаваць мала
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куплі-продажу можна цягам 
2 гадоў з моманту пакупкі, а 
не толькі цягам гарантыйнага 
тэрміну. Але найчасцей прада-
вец адразае: усё, гарантыйны 
тэрмін скончыўся, прэтэнзіі не 
да мяне — і яму вераць!

Нарэшце, усяго 3 чалавекі 
ведаюць, што грошы за ня-
якасны тавар прадавец аба-
вязаны вярнуць або адразу 
(максімальна праз 7 дзён), або 
праз 14 (пры правядзенні эк-
спертызы, але ў такім выпадку 
ён абавязаны пісьмова паве-
даміць спажыўцу аб месцы і 
часе правядзення эксперты-
зы).

"Пры набыцці абутку — 
асабліва дзесьці ў пераходах, 
кіёсках, прыватных крамах 
і павільёнах на рынку — па-
купніку трэба быць асабліва 
ўважлівым, — падкрэслівае 
старшыня праўлення Мінскай 
гарадской арганізацыі абаро-
ны спажыўцоў ГА БТАС Васіль 
Парынаў. — Адразу дазнавай-
цеся, чыёй вытворчасці гэты 
абутак, хто яго ў Беларусь 
прывёз, якая на яго гарантыя 
і г.д. Прадавец абавязаны пра-
даставіць усю неабходную ін-
фармацыю. Бо бывае, чалавек 
купляе як быццам в'етнамскі 
абутак, а ўнізе, пад язычком 
ботаў, стаіць штампік "выра-
блена ў Кітаі".

Закон нЕ Дышаль
Неўзабаве, падчас вясно-

вай сесіі, парламентарыі 
разгледзяць змены ў спа-
жывецкім заканадаўстве. 
У прыватнасці, грамадскія 
аб'яднанні спажыўцоў будуць 
працаваць з апошнімі выключ-
на на бязвыплатнай аснове, 
затое змогуць кампенсаваць 
свае выдаткі за кошт боку, 
вінаватага ў парушэнні пра-
воў спажыўцоў. Акрамя таго, 
прапаноўваецца добраахвот-
ная атэстацыя супрацоўнікаў 
такіх аб'яднанняў як метад 
павышэння попыту на паслугі 

канкрэтных спецыялістаў.
Дарэчы, на сёння толькі ў 

сталіцы, паводле звестак Мін-
гарвыканкама, адстойваць 
правы спажыўцам дапамагаю-
ць 13 грамадскіх аб'яднанняў.

“Бо бывае, чалавек 
купляе як быццам 

в'етнамскі абутак, а 
ўнізе, пад язычком 

ботаў, стаіць штампік 
"выраблена ў кітаі".

Але значная частка пра-
блем спажыўцоў, не пераста-
юць паўтараць спецыялісты, 
можа быць вырашана самімі 
ж спажыўцамі. Бо распаўсюд-
жаных скаргаў — на пратэрмі-
наваныя тавары, абважванне 
і "памылкі ў чэку" на карысць 
прадаўца — можа істотна па-
менець, калі пакупнікі прая-
вяць крыху больш пільнасці і 
ўважлівасці, не забываючыся 
чытаць этыкеткі, правяраць 
суму ў чэку адразу на касе, 
патрабаваць сертыфікаты 
якасці і г.д.

— Але нельга перакладва-
ць усё гэта толькі на спажыў-
ца, — мяркуе Васіль Парынаў. 
— Уважлівасць і дасведчанас-
ць у першую чаргу прадаўца 
ўплывае на колькасць вяртан-
няў, прэтэнзій да няякаснага 
тавару і г.д. У нас жа часам 
спытаешся ў краме: "З чаго гэ-
тая каўбаса?" — прадавец ад-
казвае: "А я ведаю?". Як жа не 
ведаеш, калі на ўпакоўцы яе 
састаў прапісаны? І ўсю інфар-
мацыю аб складзе, вытворцы, 
даце вырабу, тэр-
мінах захоўвання 
прадукту трэба 
давесці да спа-
жыўца. Магчыма, 
часам лепш адра-
зу папярэдзіць, 
што ў нейкага 
харчовага праду-
кту спецыфічны 
пах ці выгляд, але 
ён не пратэрміна-
ваны...

З іншага боку, 
разважае эк-
сперт, і самім 
прадаўцам і выт-
ворцам часта па-
трэбна абарона 
ад пакупнікоў-
э к с т р э м і с т а ў . 
Так, спажывец-
кі экстрэмізм у 

Беларусі ўжо існуе, і гэта не 
адзінкавыя выпадкі, а цэлая 
з'ява. "Прыкладам, адна жан-
чына два гады насіла туфлі, а 
потым іх мяняла, непрыкмет-
на "арганізоўваючы" дэфект 
абцасаў ці падэшвы, і гэта 
паўтаралася некалькі разоў, 
пакуль не пачалі разбірац-
ца дэталёва. Другая набыла 
дзіцячыя чаравічкі, а праз 3 
тыдні прынесла мяняць. Толь-
кі не іх, а зусім іншы па мадэлі, 
фасоне і нават колеры абутак. 
Сцвярджала: у мяне і чэк ёсць, 
у вас набыла; вярніце грошы! 
Але не заўважыла, што ў чэку 
прабіты зусім іншы артыкул 
абутку... Раней такія выпадкі 
здараліся з тэлевізарамі, але 
цяпер тут махлярыць стала 
цяжэй, бо пакуль не будзе тры 
і больш гарантыйных рамон-
таў і заключэння майстэрні, 
што тэхніка непрыдатная для 
далейшай эксплуатацыі, яе не 
абмяняюць. Затое ўсё часцей 
экстрэмізм закранае харчо-
выя тавары. Скажам, набыў 
чалавек 10 пачкаў марожана-
га, 2 з'еў, а потым нібыта атру-
ціўся, прыходзіць і прапаноў-
вае загадчыку крамы, каб не 
падымаць шум, заплаціць яму 
за нанесены ўрон. І многія на 
гэта згаджаюцца".

На дадзены момант каля 
10–15 % спажыўцоў у Беларусі 
можна аднесці да спажыўцоў-
экстрэмістаў. А метад бараць-
бы з імі, на думку эксперта, усё 
той жа — павышэнне спажы-
вецкай граматнасці і культуры 
з абодвух бакоў. Усё ж Зямля 
круглая: сёння падманеш ты 
— заўтра падмануць цябе...

ВіКТоРЫЯ пРАКАпоВіЧ

350 мільёнаў 
руБлёў  
на … 

элеКтронны 
архіў 

“я нават не ведаю, што 
вам пра яго расказаць. 
афіцыйна яго... у нас 
нават не электронны 
архіў”.

Па звестках Камітэта 
дзяржаўнага кантролю у 
2009-2011 гадах на стварэн-
не электроннага архіву 
Міністэрства архітэктуры 
і будаўніцтва атрымала з 
інавацыйнага (!) фонду 350 
мільёнаў рублёў. Па курсе 
таго часу – 117 тысяч дола-
раў! Гэта каля 40 тысяч до-
лараў у год і больш за тры 
тысячы ў месяц. Еўрарадыё 
даведалася шмат цікавага 
пра эфект ад інавацыі

“Ну, ён на самой справе 
яшчэ ў стадыі распрацоўкі. 
Распрацоўкі, пераробкі, 
апрабацыі. Таму асабліва 
гаварыць няма пра што”, –
прызнаюць у Міністэрстве 
архітэктуры.

І намякаюць, што афіцый-
на электроннага архіву ў 
міністэрстве… няма!

“Я нават не ведаю, што вам 
пра яго расказаць. Афіцыйна 
яго... У нас нават не электрон-
ны архіў, а дакументы, якія за-
хоўваюцца ў электронным вы-
глядзе. Гэта не электронныя 
дакументы. Вось, у нас ёсць 
сістэма электроннага справа-
водства. І дакументы з яе праз 
некаторы час трапляюць у 
электронны архіў”.

А таму што ў міністэрстве 
лічаць, што краіна да элек-
тронных архіваў яшчэ нават 
не дарасла. Затое грошы на 
інавацыі не лічаць.

“Разумееце, у нас 
яшчэ краіна не дарасла 
да поўнага пераходу на 
электронныя архівы. У 
нас яшчэ нават толкам і 
электронных дакументаў 
няма. Толькі дакументы, 
якія захоўваюцца ў элек-
тронным выглядзе. Гэта 
розныя рэчы”.

АЛЕСь піЛЕцКі

лох?

З 2000 года ў Беларусі 
заснаваны Дзень правоў 
спажыўцоў — 15 сакавіка. 
Сёлета ён прайшоў пад 
заклікам "Нашы грошы — 
нашы правы".

 між іНшЫм

Спажыўцы часта ўпадаюць у ступар
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ЯК міліцыЯнтКа “ПайШла ў 
разнаБой” з Прэзідэнтам

СупЕрСуровая Заява
“Я твёрдо уверена в том, что 

человек, нарушивший закон, 
причинивший людям боль, 
горе, обиды, должен быть изо-
лирован от общества на срок, 
установленный Уголовным 
кодексом, без всяких шансов 
на досрочное освобождение», 
— заявіла праз раённае вы-
данне “пераможца па прафесіі” 
за 2011 год, якая працуе ў вы-
праўленчым падраздзяленні.

І тут падаецца не самым 
істотным, што такая суровая 
заява маёра відавочна су-
пярэчыць таму ж Крыміналь-
наму кодексу, Канстытуцыі, 
многім законам, ужо не гаво-
рачы пра сусветную практы-
ку ў гэтай далікатнай і надта 
няпростай сферы. Справа ў 
тым, што яе галоўны началь-
нік — прэзідэнт краіны — 
ужо неаднойчы прадастаўляў 
пэўным вязням датэрміновае 
вызваленне і нават (страшна 
прамовіць) памілаванне. Зусім 
нядаўна на волю выйшлі былы 
кандыдат у прэзідэнты Анд-
рэй Саннікаў і яго давераная 
асоба падчас мінулых прэзі-
дэнцкіх выбараў Зміцер Бан-
дарэнка. Выйшлі пасля таго, 
як напісалі неабходныя папе-
ры на імя Аляксандра Лука-
шэнкі. Хоць тут, як справядлі-
ва лічаць многія аглядальнікі, 

значную ролю адыгралі як 
міжнародны націск, так і на-
ціск унутры краіны. Але ў вы-
падку з выслужлівым маёрам 
гэта, пэўна, не самае важнае.

вяртаЕмСя Да карных 
орГанаў?

Аляксей Колчын, ма-
гілёўскі каардынатар права-
абарончага цэнтра”Вясна”:

— Цалкам абсурдная пазі-
цыя. Варта нагадаць, што юры-
спрудэнцыя як такая базіруец-
ца на наступным прынцыпе: 
у пакаранні важна не жор-
сткасць, а непазбежнасць. А 
ў чалавека за кратамі якраз і 
павінен быць час не толькі на 
асэнсаванне ўчыненага, але і 
на тое, каб, асэнсаваўшы, вы-
правіцца, спадзяючыся, што 
гэта будзе залічана і адзнача-
на магчымасцю таго самага 

датэрміновага вызвалення. 
Іначай будзе не правасуддзе, 
а помста, чаго ў ніякім разе не-
магчыма дапускаць. 

Такое было ў часы сталін-
скіх рэпрэсій, калі практычна 
ў адных руках — у карных ор-
ганаў — знаходзіліся следст-
ва, суд і ўтрыманне людзей за 
кратамі. Не хацелася б думаць, 
што менавіта пра вяртанне та-
кіх часоў мараць некаторыя з 
нашых праваахоўнікаў. 

Барыс Бухель, старшы-
ня праўлення Магілёўскага 
праваабарончага цэнтра:

— Гэтае выказванне 
міліцэйскай асобы — жахлі-
вы ўзор савецкага мыслення, 
якое нанесла вялікую шкоду 
чалавечай маралі і сумленню 
і, як бачым, нікуды не дзела-
ся. Асабліва насцярожвае тое, 
што такія думкі выказвае афі-

цыйная асоба. Як гаворыцца, 
дай такому ўладу… 

Чалавек саўковага мыслен-
ня трымаецца таго, што зла-
чынца мусіць быць пакараны, 
“каб іншым не было панадна”. 
На жаль, мы знаем шмат пры-
кладаў, калі і суды нярэдка 
трымаюцца такой жа пазіцыі. 
Многія праваабаронцы, жур-
налісты і актывісты грамадзян-
скага сектара лічаць, што яшчэ 
больш жорсткую пазіцыю зай-
маюць міліцыянты і “людзі ў 
цывільным”. Дзе яшчэ той суд, 
а яны ўжо самі гатовы чыніць 
расправу — іншага слова да 
такіх паводзін праваахоўнікаў 
у мяне няма… Не думаю, што 
апошні гуманны акт прэзідэн-
та паўплывае на выпраўленне 
гэтай сітуацыі ў лепшы бок. 

БАРЫС СЯмёНАў, 
ВіКТАР ВоЙТ

нядаўна ў круглянскай раённай газеце “Сельскае жыц-
цё” (магілёўская вобласць) інспектар крымінальна- 
выпраўленчага аддзела маёр міліцыі таццяна  
падаляк катэгарычна выказалася  
супраць датэрміновага вызвалення.

Магчымасць выйсці на волю ў законе прадугледжная амаль для кожнага


